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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Druh práce a pracovní náplň
Druh práce, který má zaměstnanec pro zaměstnavatele vykonávat, je jednou z podstatných
(povinných) náležitostí (ujednání), které musí obsahovat pracovní smlouva. Druh práce je zřejmě
nejdůležitějším pojmovým znakem, který charakterizuje pracovní smlouvu.

Zaměstnavatel je povinen (a současně oprávněn) zaměstnanci přidělovat jen práce v rámci
sjednaného druhu práce, čemuž odpovídá povinnost zaměstnance tyto práce vykonávat. Sjednaný
druh práce tak vymezuje limity dispoziční pravomoci zaměstnavatele při přidělování práce
zaměstnanci podle pracovní smlouvy. Jiné práce je zaměstnanec povinen vykonávat výjimečně, jen v
případech a za podmínek stanovených zákoníkem práce pro převedení na jinou práci.

Druh práce vymezuje okruh pracovních úkolů, které je zaměstnanec podle pokynů zaměstnavatele
povinen vykonávat osobně. Druh práce by tak měl stručně a výstižně vyjadřovat, které činnosti bude
zaměstnanec pro zaměstnavatele vykonávat. Vymezení druhu práce nabývá na významu především v
situacích, kdy zaměstnavatel pověřuje zaměstnance (ukládá zaměstnanci) výkon i jiných prací, než
obvykle koná, ale které lze zahrnout pod sjednaný druh práce. Druh práce nemusí být vymezen jen
jako určitá pracovní funkce či zařazení (např. sekretářka, řidič, správce počítačové sítě, účetní), ale
též jako soubor činností.

Druh práce může být určen šířeji, potom zaměstnavatel většinou blíže jednostranně upřesní druh
práce v aktu specifikujícím pracovní náplň, anebo naopak i úžeji podle potřeb zaměstnavatele resp.
požadavku zaměstnance. (Druh práce vymezený jako řidič autobusu městské hromadné dopravy je
nepochybně užší než řidič motorového vozidla.) Druh práce může být také sjednán alternativně
(např. zaměstnanec bude vykonávat práci spočívající v řízení autobusu a v době, kdy řídit nebude, se
bude věnovat údržbě a opravám autobusu). V pracovní smlouvě tak lze podle okolností dohodnout
také dva nebo i více druhů práce, a to dále například vzhledem k potřebě pouze menšího rozsahu
určité práce nebo je-li jedním druhem práce činnost pouze sezónní povahy.

Sjednání druhu práce znamená, že jde o práce druhově vymezené, a nelze proto platně sjednat výkon
jakýchkoliv prací bez jejich druhového určení. Zaměstnavatel proto nemůže platným způsobem
dosáhnout toho, že by na základě pracovní smlouvy mohl se zaměstnancem volně, bez jakéhokoliv
omezení, disponovat podle svých potřeb.

Z judikatury

„Druh práce je podstatnou náležitostí pracovní smlouvy, při jehož sjednání se uplatní smluvní volnost
účastníků pracovního poměru. Právní úprava umožňuje vymezit dohodnutý druh práce úzce, nebo
naopak šířeji, umožňuje rovněž, aby druh práce byl sjednán tak, že je v pracovní smlouvě uvedeno
více druhů práce, apod. Je pochopitelné, že v individuelním případě, kdy je kupříkladu sjednán
přehnaně vysoký počet druhů prací, nelze vyloučit pochybnosti o tom, zda nedochází k obcházení
zákona. Posouzení, hranice, kdy byl druh práce platně sjednán, je proto vždy otázkou konkrétního
případu.“

(Podle rozhodnutí Nejvyššího soudu ČR spis. zn. 21 Cdo 1821/2008,  ze dne 15. 10. 2009)



Jak už bylo naznačeno, obecnost sjednaných druhů práce vede k tomu, že zaměstnavatelé v praxi
mnohdy stanovují popis práce čili náplň práce. V pracovní náplni (popisu práce) blíže vymezují a
konkretizují pracovní činnosti, které je zaměstnanec povinen vykonávat v rámci sjednaného druhu
práce. Takové stanovení pracovní náplně je jednostranným pokynem (příkazem) zaměstnavatele k
výkonu sjednaných prací a není k němu třeba souhlasu zaměstnance. Pracovní náplň má povahu
jednostranné informace, prostřednictvím které dává zaměstnavatel zaměstnanci na vědomí, jaké
konkrétní činnosti nebo plnění jakých úkolů bude po něm požadovat. [1] Takovou pracovní náplň
může zaměstnavatel kdykoliv jednostranně změnit. Podpisem zaměstnance pod pracovní náplní proto
zaměstnanec nevyjadřuje souhlas, nýbrž stvrzuje její doručení (převzetí), a tudíž i seznámení se s
obsahem.

Pracovní náplň by se jako konkretizace obsahu sjednaného druhu práce měla vždy pohybovat v jeho
rámci. Avšak ani tehdy, když náplň práce přesahuje druh práce sjednaný v pracovní smlouvě nebo
náplň práce pokrývá pouze částečně sjednaný druh práce, nepředstavuje to změnu pracovní
smlouvy, zaměstnavatel je i nadále oprávněn disponovat zaměstnancem pouze v rámci sjednaného
druhu práce. [2]

Z judikatury

„Nové určení pracovní náplně v rámci sjednaného druhu práce nepředstavuje (nemůže představovat)
změnu pracovní smlouvy v ujednání o druhu práce, na který byl zaměstnanec přijat.

V pracovní smlouvě sjednaný druh práce zpravidla vyžaduje bližší popis pracovních úkolů, který se
nazývá pracovní náplní. Pracovní náplň je jednostranným příkazem zaměstnavatele, kterým se
zaměstnanci blíže vymezují úkoly v rámci sjednané práce v pracovní smlouvě; pracovní náplň může
zaměstnavatel kdykoliv měnit. Není tedy možné zaměňovat sjednaný druh práce, který může být
změněn jen dohodou účastníků pracovního poměru, a pracovní náplň, kterou může zaměstnavatel v
rámci sjednaného druhu práce zaměstnanci určovat.“

(Podle rozhodnutí Nejvyššího soudu ČR, spis. zn. 21 Cdo 2858/2007, ze dne 11. 12. 2007)

Riziková praxe pro zaměstnavatele

Pokud je však v pracovní smlouvě uvedeno, že pracovní náplň je součástí pracovní smlouvy, musí být
při každé její změně být dosaženo dohody mezi zaměstnavatelem a zaměstnancem. Mnozí
zaměstnavatelé si to neuvědomují a pracovní náplň zařazují jako přílohu k pracovní smlouvě, kterou
označí v pracovní smlouvě za její nedílnou součást. Pak již není pracovní náplň jednostranným
právním úkonem zaměstnavatele, ale stává se součástí pracovní smlouvy jako dvoustranného
právního úkonu a ke každé její změně je tak třeba souhlasu zaměstnance. Zaměstnavatelům proto lze
doporučit, aby pracovní náplň nečinili součástí pracovní smlouvy, ani přílohou pracovní smlouvy,
nýbrž ji vydávali jako svůj jednostranný úkon a zaměstnance s jejím obsahem pouze seznámili.

Richard W. Fetter

--------------------------------------------------------------------------------
[1] Srovnej Drexlerová, J.: Pracovní náplň zaměstnance a její změna, Průvodce pracovně-právními
předpisy č. 5/2012, BMSS-START spol. s r. o.
[2] Srovnej Drexlerová, J.: Pracovní náplň zaměstnance a její změna, Průvodce pracovně-právními
předpisy č. 5/2012, BMSS-START spol. s r. o.



© EPRAVO.CZ – Sbírka zákonů, judikatura, právo | www.epravo.cz

Další články:
Transparentní odměňování
K osobnímu příplatku v platové sféře
Odvolání vedoucího zaměstnance z funkce a některé související otázky z HR praxe
Dvojí zvýšení podpory v nezaměstnanosti k 1. 1. 2026
Odpovědnost zaměstnance za schodek a moderace náhrady škody
Čeká Vás návrat z rodičovské dovolené? Jaká práva Vám v této souvislosti náleží a jaký je
rozsah oprávnění zaměstnavatele se dozvíte v následujícím článku
Sporná část zákoníku práce před Ústavním soudem obstála, o nucenou práci se nejedná
Bossing v pracovním právu
Podpora v nezaměstnanosti a její změny od 1. ledna 2026
Pracovněprávní dopady doprovodného zákona k zákonu o jednotném měsíčním hlášení
zaměstnavatele
Přetahování zaměstnanců – kde končí férová nabídka a začíná nekalá soutěž?

http://www.epravo.cz/
https://www.epravo.cz/top/clanky/transparentni-odmenovani-120656.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/k-osobnimu-priplatku-v-platove-sfere-120764.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/odvolani-vedouciho-zamestnance-z-funkce-a-nektere-souvisejici-otazky-z-hr-praxe-120751.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/dvoji-zvyseni-podpory-v-nezamestnanosti-k-1-1-2026-120569.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/odpovednost-zamestnance-za-schodek-a-moderace-nahrady-skody-120541.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/ceka-vas-navrat-z-rodicovske-dovolene-jaka-prava-vam-v-teto-souvislosti-nalezi-a-jaky-je-rozsah-opravneni-zamestnavatele-se-dozvite-v-nasledujicim-clanku-120521.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/ceka-vas-navrat-z-rodicovske-dovolene-jaka-prava-vam-v-teto-souvislosti-nalezi-a-jaky-je-rozsah-opravneni-zamestnavatele-se-dozvite-v-nasledujicim-clanku-120521.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/sporna-cast-zakoniku-prace-pred-ustavnim-soudem-obstala-o-nucenou-praci-se-nejedna-120464.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/bossing-v-pracovnim-pravu-120425.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/podpora-v-nezamestnanosti-a-jeji-zmeny-od-1-ledna-2026-120382.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pracovnepravni-dopady-doprovodneho-zakona-k-zakonu-o-jednotnem-mesicnim-hlaseni-zamestnavatele-120253.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pracovnepravni-dopady-doprovodneho-zakona-k-zakonu-o-jednotnem-mesicnim-hlaseni-zamestnavatele-120253.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pretahovani-zamestnancu-kde-konci-ferova-nabidka-a-zacina-nekala-soutez-120325.html

